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Voorwoord

Terugblik door de 
griffier: Wat een jaar!

Geachte lezer,

Met genoegen breng ik u het jaarverslag 2020 
van de griffie van de gemeenteraad Den Haag. 
De gemeenteraad vertegenwoordigt de 
Haagse bevolking, bepaalt in hoofdlijnen het 
gemeentebeleid en controleert of het college 
van burgemeester en wethouders het beleid 
goed uitvoert. De gemeenteraad wordt hierbij 
ondersteund door de griffie.

In 2019 schreef ik dat het een jaar met vele 
bijzondere gebeurtenissen was. Dat was dit 
jaar niet anders. Corona overheerste alles en 
doet dat nu nog steeds. Ook het werk van de 
gemeenteraad. Gelukkig konden een aantal 
belangrijke zaken toch doorgang vinden, 
ondanks corona.

De waarnemend burgemeester Remkes heeft 
bij zijn aantreden in oktober 2019 aange
kondigd met de raad in gesprek te willen over 
onder andere Integriteit. Op vrijdag 
31 januari heeft de Haagse gemeenteraad 
tijdens een raadsconferentie gesproken over 
integriteit en de vergaderorde.  
Ruim 40 raadsleden kwamen – in aanwezig

heid van de waarnemend burgemeester en 
tijdens het tweede gedeelte van de dag het 
college – bijeen om gezamenlijk deze twee 
onderwerpen te bespreken. Deze bijeenkomst 
is positief ontvangen bij de raad en de 
intentie is uitgesproken dit jaarlijks te doen.

Op het moment dat ik dit schrijf, zitten we 
nog midden in de coronacrisis die onze stad 
en de rest van de wereld in zijn greep houdt. 
Wat een jaar had moeten worden van 
vooruitkijken veranderde begin maart in de 
grootste crisis van de afgelopen decennia.  
Een crisis die zijn sporen nalaat in de stad:  
de beelden van lege straten, winkels en horeca 
staan iedereen op het netvlies. En ook wat 
betreft de gemeenteraad: de tribune van de 
raadzaal bleef leeg, en de raadsvergaderingen 
vonden – helaas zonder publiek – plaats in het 
Atrium van het stadhuis en later in 2020 
vergaderde de gemeenteraad en de 
raadscommissies zelfs volledig digitaal.  
Ook de stemmingen vonden digitaal plaats.

Bewoners konden de vergaderingen via 
meerdere kanalen online volgen.  
Ook inspreken in de raad kon vanwege 
de maatregelen vanuit huis. Hoewel we 
natuurlijk zo snel mogelijk terug willen 
naar het oude normaal, was 2020 ook een 
jaar van gezamenlijk zoeken naar creatieve 
oplossingen.

Zodoende kon de Haagse democratie blijven 
functioneren.

In mei werd de stad opgeschrikt door het 
verschrikkelijke surfdrama in Scheveningen. 
De raad herdacht de 5 omgekomen jonge 
surfers in haar vergadering van 13 mei.

Een belangrijk moment in het afgelopen 
jaar was de benoeming van een nieuwe 
burgemeester. Voor waarnemend 
burgemeester Johan Remkes moest een 
opvolger gevonden worden. Het presidium 
heeft een nieuwe profielschets opgesteld,  
in helder Haags en met een duidelijk 
groengeel karakter. Deze is medio februari 
overhandigd aan de commissaris van de 
Koning, Jaap Smit, waarna de sollicitatie
procedure kon worden gestart. Een nieuwe 
verordening voor de vertrouwenscommissie is 
gemaakt en de nieuwe vertrouwenscommissie 
werd geïnstalleerd. Een goed verlopen 
procedure leidde uiteindelijk tot de 
benoeming van Jan van Zanen per 1 juli,  
die hiervoor burgemeester van Utrecht was.

Op 1 juli nam de gemeenteraad afscheid van 
Johan Remkes als waarnemend burgemeester. 
Hij had integriteit weer op de agenda van 
de raad gezet, de mores van de raad en 
de Haagse bestuurscultuur in zijn brief 
‘Overpeinzingen onder de kerstboom’ tegen 

het licht gehouden. Na bijna 9 maanden 
vertrok de heer Remkes, dit keer als ereburger 
van de stad.

Na de aanpassing van het Reglement van 
Orde kon het presidium met twee leden 
uitgebreid worden.

In het najaar heeft de werkgroep integriteit/
gedragscode uit de raad gewerkt aan een 
nieuwe gedragscode voor raadsleden.  
Naar verwachting zal deze in het eerste 
kwartaal van 2021 worden vastgesteld door 
de gemeenteraad.

Wilt u meer weten over de gemeenteraad 
en de griffie? Actuele informatie vindt u op 
www.denhaag.nl/gemeenteraad.  
Hier kunt u ook de vergaderingen van de raad 
en commissies rechtstreeks volgen en achteraf 
terugzien. Of volg de gemeenteraad op social 
media: Facebook, Instagram en Twitter. 
Natuurlijk kunt u de griffie ook mailen of 
bellen: griffie@denhaag.nl of (070) 353 31 31.

Ik wens u veel leesplezier!

Lilianne Blankwaard-Rombouts 

Griffier
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Gemeenteraad
De gemeente Den Haag wordt bestuurd door de gemeenteraad en het college 
van burgemeester en wethouders. De gemeenteraad is het hoogste bestuurs
orgaan van de gemeente. De raad vertegenwoordigt de bevolking, stelt de 
hoofdlijnen van het beleid vast en controleert het college. Hagenaars vanaf  
18 jaar kiezen om de vier jaar rechtstreeks de leden van de gemeenteraad. 
In 2018 is de huidige gemeenteraad gekozen. De gemeenteraad telt 45 leden, 
in 2020 verdeeld over 15 politieke fracties, per 1 januari 2021 14 fracties.
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Richard de Mos
(fractievoorzitter) 

“Wij willen graag dat er 
een Nationaal Ereveld 
wordt ingericht, met 
individuele graven, de 
namen en data. Dit doet 

niet alleen recht aan zij die vielen voor onze 
vrijheid, maar dit kan ook ruimte bieden 
aan andere oorlogsslachtoffers, zoals 
verzetshelden en slachtoffers van de oorlog, 
zoals slachtoffers van bombardementen.”

Janice Roopram
“Bijzonder motiverend 
zijn de woorden van 
Meester Frank Visser 
in de uitzending van 
‘Wordt u al geholpen?’ 
toen Coby Knetemann in 

tranen aangaf dat ze zich eindelijk gehoord 
voelde. Mr. Visser gaf aan dat het goed is 
dat een gemeenteraadslid het opneemt 
voor individuele gevallen, want daar is 
volgens hem de gemeenteraad voor!”

Nino Davituliani
“Trots dat de gemeente 
een onderzoek naar 
huwelijksdwang in 
Den Haag gaat uitvoe
ren, door mijn aange
nomen voorstel. Ook in 

onze stad worden meisjes nog altijd met 
een gedwongen huwelijk geconfronteerd, 
het probleem is dan ook te lang in het 
luchtledige blijven hangen en dat moet 
stoppen!”

Arjen Dubbelaar 
“Na jarenlang aan
dringen komt er 
eindelijk een verbod 
op lachgasgebruik op 
straat! Al jaren vragen 
wij aandacht voor de 

overlast door lachgas, het gebruik en de 
gevolgen voor onze jongeren. Goed dat we 
als raad nu eindelijk hebben doorgepakt.”

Jelle Meinesz
“Bewoners worden 
gillend gek van de vele 
wegversmallingen.  
Niet alleen automobi
listen, maar juist ook 
voetgangers en fietsers 

lopen hierdoor gevaar!”

Ralf Sluijs
“De gemeente moet 
zich goed realiseren dat 
zij er voor de mensen in 
de stad is, in plaats van 
andersom.”

René Oudshoorn
“Den Haag gooit 
miljoenen van de 
Enecogelden in de kliko 
door overhaast van het 
gas af te gaan, 
terwijl dit niet eens de 

beoogde CO2reductie oplevert. Zet eerst 
in op isolatie en maak gebruik van 
bewezen technieken. WKO is nu al een 
drama voor vele Haagse inwoners en 
geothermie heeft zich hier nog helemaal 
niet bewezen.”

William de Blok
“Tijdens het debat over 
de martelaren van 
Gorcumkerk ging het 
over de bestemming. 
Het college wil het 
gebouw slopen en 

er een kantoor voor een internationale 
instelling vestigen. Tijdens dit debat gaf ik 
aan dat het Vaticaan wellicht liever in de 
kerk gehuisvest wordt dan in een kantoor”.

Frans Hoijnck van 
Papendrecht
“Er moet meer aan 
valpreventie worden 
gedaan. In NL komen 
per dag (!) ongeveer  
13 mensen om als 

gevolg van een val, vooral ouderen. Dat is 
bijna 7 keer zoveel als het aantal dodelijke 
verkeersongevallen.”

Quotes Raadsleden
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Frans de Graaf
(fractievoorzitter)

“2020 was het jaar van 
Corona. Voor mij als 
volksvertegenwoordiger 
betekende dat twee 
dingen. Aan de ene kant 

zo veel mogelijk doen om dat verschrikke
lijke virus in te dammen. Aan de andere 
kant de sociale en economische schade 
voor onze stad zoveel mogelijk beperken.”

Judith Oudshoorn- 
Van Ginderen  
“Door de Coronacrisis 
zien we dat mensen 
hun baan verliezen en 
ondernemers het heel 
zwaar hebben.  

Het succes van onze stad leunt sterk op de 
ondernemers van Den Haag. Het is de 
drijvende kracht achter onze economie, 
werkgelegenheid en leefbaarheid.  
Regels zijn prima, maar deze mogen niet 
leidend zijn in het opkrabbelen van de 
economie. Geef de ondernemers de 
ruimte om te doen waar zij goed in zijn, 
namelijk ondernemen!”

Jan Pronk
“Nu we allemaal thuis
werken is een leefbare 
omgeving rondom het 
huis van nóg groter 
belang. Terugdringen 
van de overlast door 

massale verkamering in bestaande wijken 
is daarin cruciaal. Ik ben blij dat we een 
tijdelijk totaal verbod op verkamering 
hebben bewerkstelligd en er nieuwe 
strenge regels op komst zijn!”

Det Regts
“Onze kunst (van  
Rembrandt tot de 
Golden Earring),  
onze architectuur,  
de vaste gebruiken en 
gewoonten waar we aan 

hechten, vormen de cultuur waarin we ons 
thuis voelen. De kunst en cultuur waarmee 
we elkaar de maat nemen, elkaar begrijpen 
en verstaan. Kortom: waaraan we onze 
identiteit en onze beschaving ontlenen, 
onze nationale trots. Kennisnemen van 
andere culturen kan ons verrijken,  
zoals andersom andere culturen zich met 
onze cultuur kunnen verrijken.”

Ayşe Yılmaz
“Het afgelopen jaar 
hebben we allemaal 
meer dan ooit gebruik 
gemaakt en genoten 
van de openbare ruimte 
en de natuur.  

Onze mooie kust en bossen moeten we 
daarom extra koesteren. Elke ruimte om 
onze stad nog mooier te maken, grijpen 
wij daarom aan door grachten te herope
nen, pleinen te vergroenen en in balans 
met de natuur te bouwen.”

Chris van der Helm
“Als woordvoerder 
duurzaamheid is mijn 
motto ‘wel groen, 
niet gek’. Niet zomaar 
Haagse woningen van 
het gas halen, maar 

inzetten op het isoleren van huizen.  
Dat levert een lagere energierekening op, 
meer woongenot want minder tocht en 
minder CO2uitstoot. Ik ben er trots op dat 
er inmiddels een Haags isolatiefonds wordt 
uitgedacht, zodat Haagse inwoners hun 
woning heel gunstig kunnen isoleren.”

Remco de Vos
“Goed en met plezier 
wonen in je wijk dat is 
wat moet.  
Nieuwe initiatieven 
moeten de leefbaarheid 
in een wijk vergroten en 

niet verkleinen. De stad voor de bewoners 
mooier maken dat is waar het om gaat!”
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Hanneke van der Werf
(fractievoorzitter)

“Als we in de komende 
jaren terugblikken 
op 2020, denk ik dat 
we dit jaar herinneren 
als de tijd waarin we 

herontdekten wat echt van waarde is: 
vrijheid, gezondheid en geluk.”

Dennis Groenewold
“Scheveningen heeft het 
in 2020 op verschillende 
manieren zwaar te 
verduren gehad, maar 
één ding is zeker. 2021 
wordt een beter jaar.”

Marieke van Doorn
“We hadden in 2020 
niet alleen een pan
demie, maar ook een 
plaag: de verkeers
hufters die op grote 
snelheid én met veel 

kabaal door onze woonwijken scheurden. 
Onze straten zijn van ons allemaal, en niet 
alleen van straatracers.”

Fonda Sahla
“2020 was het jaar 
waarin de onder
wijsachterstanden 
pijnlijk zichtbaar zijn 
geworden, 2021 wordt 
het jaar waarin we ze 

moeten inlopen. Want gelijke kansen 
beginnen in de klas.”

Daniël Scheper
“Het zegt wat, dat onze 
stad zelfs bleef groeien 
tijdens de grootste 
crisis van na de oorlog. 
Het geeft aan dat onze 
groei niet iets kleins is, 

maar dat we zowel kritisch als ambitieus 
moeten zijn met hoe we onze stad van de 
toekomst inrichten.”

Birgül Özmen 
“2020 is het jaar van 
gecancelde festivals, 
gesloten musea en 
uitgestelde sportevene
menten. Maar 2020 is 
voorbij. Hopelijk hebben 

we na corona een toekomst vol festivals, 
museumbezoeken en sportevenementen 
voor ons liggen.”

Marije Mostert
“Corona is een storm 
die ons allemaal treft, 
terwijl we niet allemaal 
dezelfde schuilmogelijk
heden hebben. 
Dit geldt in het bijzon

der voor onze jongeren. We laten hen niet 
in de kou staan.”
(Marije was tijdelijk raadslid van 
16 januari t/m 16 april 2020 in verband 
met het zwangerschapsverlof van  
Hanneke van der Werf)

Arjen Kapteijns 
(fractievoorzitter)

“Meer dan 80% van de 
Nederlanders is bezorgd 
over de opwarming 
van de aarde. Met het 
door de gemeenteraad 

aangenomen Stedelijk Energieplan zetten 
we daarom vol in op isoleren van huizen, 
zonnepanelen op onze daken en ont
wikkeling van duurzame bronnen zoals 
aardwarmte.”

Mariëlle Vavier
“Door betrokkenheid 
van bewoners worden 
bouwplannen alleen 
maar beter. We zien nu 
nog te vaak dat de parti
cipatie wordt afgedaan 

met een briefje of informatiebijeenkomst. 
We hebben een grote woonopgave in de 
stad en als we al die woningen willen 
bouwen met draagvlak van de stad 
moeten we de participatie echt een goede 
stap vooruithelpen.”
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Erlijn Wenink
“Corona heeft de al 
bestaande kwetsbaar
heid en ongelijkheid in 
de Haagse samenleving 
nog eens extra bloot
gelegd. Laten we werken 

aan een eerlijk en duurzaam herstel!”

Serpil Ateş
“Voor een echte 
inclusieve stad waarin 
iedereen volwaardig 
meedoet, is een 
collectief geheugen over 
de gedeelde koloniale 

geschiedenis heel belangrijk.”

. Maarten De Vuyst
“De fiets wordt in 
2040 het dominante 
vervoersmiddel binnen 
Den Haag. De fiets is 
het meest duurzame en 
gezonde vervoersmid

del en verdient die ruime baan!”

Kavish Partiman
(fractievoorzitter) 

“Ik ben trots op ons 
isolatiefonds.  
Heel veel mensen kun
nen daarmee hun huis 
gaan verduurzamen.”

Ismet Bingöl
“Pak de parkeerproble
men in de Schilderswijk 
en Transvaal aan!”

Cees Pluimgraaff
“Wonen moet leefbaar, 
veilig en betaalbaar 
zijn, zodat gezinnen 
in Den Haag blijven 
wonen.”

Mikal Tseggai
(fractievoorzitter) 

“Elk kind heeft recht op 
goed onderwijs en een 
fijne toekomst, maar 
de coronacrisis heeft de 
kansenongelijkheid in 

Den Haag alleen maar vergroot.  
Daarom heb ik mij in 2020 hard gemaakt 
voor gelijke kansen voor álle Haagse 
kinderen.”

Janneke Holman
“De welzijnswerkers, 
zoals jongerenwerkers 
en ouderenconsulen
ten, die altijd klaar 
staan voor bewoners, 
waren in 2020 enorm 

belangrijk. Juist deze toppers verdienen 
extra waardering. Dat geldt ook voor 
buurthuizen, die een geweldige plek 
van verbinding zijn en moeten kunnen 
rekenen op onze steun.”

Bülent Aydin
“De Haagse kunst en 
cultuursector hoort 
divers, toegankelijk en 
levendig te zijn.  
Daarom ben ik trots dat 
we in het kunstenplan 

een groot aantal kleinere instellingen 
en podia hebben kunnen redden, die 
aanvankelijk niet op subsidie konden 
rekenen.”
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Joris Wijsmuller 
(fractievoorzitter)

“Na al die uren vergade
ren, zal ik jullie enorm 
missen! (na de ruim 
15 uur en 17 minuten 
durende digitale 

begrotingsvergadering).”

Fatima Faïd
“Armoede uit de stad, 
niet uit het zicht.”

Peter Bos
“Het hoogtepunt van 
het jaar was voor mij 
het vaststellen van het 
Kunstenplan door de 
gemeenteraad.  
Ik ben enorm trots en  

opgelucht dat we maar liefs 18 culturele 
instellingen alsnog subsidie hebben 
kunnen geven, waaronder Crossing Border, 
Today’s Art, The Dutch Don’t Dance en veel 
anderen uit het middensegment.”

Robert Barker 
(fractievoorzitter)

“2020 was een vreemd 
en bewogen jaar.  
Toch heeft de Partij voor 
de Dieren mooie succes
sen geboekt binnen 

de Haagse gemeenteraad. Ik ben blij dat 
onze voorstellen zijn aangenomen voor 
duurzame dienstreizen, het verbieden van 
staandwantvissen en het vuurwerkvrij 
maken van de Haagse natuur.”

Robin Smit
“In allerlei opzichten 
was 2020 een bijzonder 
jaar. Toch hebben wij 
113 plannen voor 
dierenwelzijn overhan
digd aan de wethouder. 

Daarnaast gaan we als stad de slachtoffers 
van huiselijk geweld beter helpen door 
bij intakegesprekken rekening te houden 
met eventuele huisdieren. Corona bracht 
ook nieuwe problemen mee, waardoor we 
hebben gepleit voor financiële steun voor 
sekswerkers en betere hulp voor dak en 
thuislozen.”

Sebastian Kruis
(fractievoorzitter)

“Veel mensen in onze 
stad zijn hard getroffen 
door de coronacrisis. 
Helaas is het stadhuis 
vooral met zichzelf 

bezig is geweest het afgelopen jaar en 
heeft de politiek de mensen in de kou 
laten staan. Met uitzondering van de 
griffie en de ondersteunende diensten; 
dankzij hen heeft het democratisch proces 
toch doorgang kunnen vinden en daar 
ben ik hen zeer dankbaar voor.”

Karen Gerbrands
“Ik heb diepe waarde
ring en immens respect 
voor alle medewerkers 
in de zorg die zich het 
afgelopen jaar het vuur 
uit de sloffen hebben 

gelopen en de professionaliteit en toe
wijding die ik om mij heen heb ervaren 
aan de frontlinie van de coronapandemie.”

Tahsin Çetinkaya
(fractievoorzitter)

‘‘Het lijkt wel alsof we 
in onze gemeente een 
abonnement hebben op 
integriteitsaffaires,  
die elke maand weer op 

ons matje liggen.”
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Pieter Grinwis
(fractievoorzitter)

“2020 confronteerde 
ons met onze kwets
baarheid, met het feit 
dat het leven niet altijd 
planbaar of maakbaar 

is. Ik ben getroffen door alle initiatieven 
van bewoners die omzagen naar elkaar 
in het afgelopen jaar. Onze fractie 
heeft in het afgelopen jaar, ondanks de 
coronacrisis, veel kunnen bereiken voor 
de stad, zoals het aan banden leggen van 
verkamering, een verbod op lachgas en 
de isolatiebrigades. Samen met u wil de 
ChristenUnie/SGP door deze crisis komen 
en blijven bouwen aan een betere stad.”

Lesley Arp
(fractievoorzitter)

“Het is wethouder 
Balster die de afgelopen 
tijd meermaals trots 
verkondigde dat er 
geen hek om deze stad 

staat. Maar er loopt wel degelijk een hek 
door onze stad. Want je kansen om een 
betaalbare huurwoning te vinden slinken 
aanzienlijk zodra je de Laan van Meerder
voort bent overgestoken.”

Adeel Mahmood
(fractievoorzitter)

“Ik ervaar dat steeds 
meer mensen geen 
vertrouwen hebben in 
de overheid en zich in 
de steek gelaten voelen. 

Tegelijkertijd merk ik in mijn omgeving 
dat veel burgers blij zijn met de manier 
waarop wij met NIDA politiek bedrijven, 
zij krijgen hierdoor enige hoop en geloof 
terug in de samenleving en politiek.  
Voor mij is dit een bevestiging dat wij op 
de goede lijn zitten en het geeft mij ook 
weer nieuwe energie om mij met hart en 
ziel in te zitten en er “te zijn” voor onze 
Haagse burgers.”

Arnoud van Doorn
(fractievoorzitter)

“Elk mens heeft recht op 
een uitvaart naar zijn of 
haar wensen. Als Partij 
van de Eenheid zullen 
we ons altijd inzetten 

om ook de belangen en wensen van de 
overledenen te waarborgen.”
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De fracties 
blikken terug
De fracties in de Haagse gemeenteraad 
blikken terug op het afgelopen jaar. Waar is 
de fractie het meest trots op? En wat is het 
meest van belang geweest voor de fractie in 
het afgelopen jaar?
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Wij kijken met gemengde gevoelens terug op het afgelopen jaar. Het was voor veel 
inwoners en ondernemers in onze stad een moeilijk jaar met maatregelen die veel 
invloed hebben op het dagelijks leven. Maatregelen waar de lokale politiek weinig 
invloed op had, omdat zij vanuit de landelijke overheid werden opgedragen.  
Ondanks dat hebben wij hard ons best gedaan voor de stad en ook successen behaald. 
Een verbod op het gebruik van lachgas in de openbare ruimte, het behoud van Muzee 
op Scheveningen en een betere aanpak van seksuele uitbuiting zijn slechts enkele 
voorbeelden.

Oog voor de mensen in onze stad die de rekeningen moeten betalen. Dit is wat we in 
alles wat we doen vooropstellen. Opkomen voor hen, soms geconfronteerd met klein 
leed, die last hebben van de overheid. We zien door het Coronabeleid harde klappen op 
de bestaanszekerheid van mensen en bedrijven.

Dit is ernstig en verdient de volle aandacht om te voorkomen dat de sociale problemen 
te groot worden. Wij hebben hart voor onze stad en hebben ons ook in 2020 met onze 
ombudspolitiek hard ingezet voor onze inwoners!

De Coronacrisis zorgde ervoor dat Den Haag en haar inwoners voor flinke uitdagingen 
kwamen te staan. Maar Den Haag zou Den Haag niet zijn als hier niet met enorm veel 
veerkracht, creativiteit en positieve energie op gereageerd werd. Na elke tegenslag 
kwam de Hagenaar met nieuwe creatieve ideeën. Wat de Haagse VVD betreft was het de 
taak en rol van de gemeente om deze creatieve ideeën zoveel mogelijk te ondersteunen 
en te faciliteren. En daar hebben wij ons ook voor ingespannen om dat te realiseren.  
Een mooi voorbeeld hiervan was de uitbreiding van de terrassen afgelopen zomer.

In tijden van crisis moet de overheid zorgen voor stabiliteit én proberen om de economie 
zoveel mogelijk draaiende te houden. Wat de Haagse VVD betreft stimuleren we die 
economie echter niet door flink met subsidies etc. te gaan strooien, maar bijvoorbeeld 
wel door onze hardwerkende ondernemers te faciliteren in plaats van te frustreren 
en door geplande projecten zoveel mogelijk naar voren te halen. Dit is goed voor de 
werkgelegenheid nu en goed voor de aantrekkelijkheid van onze stad later. Dankzij een 
motie van de VVD heeft het college toegezegd hiermee aan de gang te gaan.
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2020 was het jaar waarin corona ons hele leven leek over te nemen. We hebben 
geprobeerd om de mensen die daardoor in de knel kwamen te helpen. We hebben er 
alles aan gedaan om leerlingen en docenten te helpen, en de onderwijsachterstanden 
klein te houden. Leerlingen zonder laptop kregen zelfs een laptop van actieve D66leden. 
Ondernemers in de horeca sloegen samen met D66 de handen ineen om te pleiten voor 
meer maatwerk. En samen met andere D66 fracties in de regio hebben we opgeroepen 
geen huisgenoten te beboeten als ze in hun kleine woning geen afstand kunnen 
houden.

We laten iedereen vrij, maar niemand vallen. Dat is het nieuwe leiderschap waar D66 
voor staat. Daarom zetten we alles op alles om voor gelijke kansen in het onderwijs 
te zorgen. Daarom zorgen we ervoor dat de stad voor iedereen toegankelijk is, of je 
nu met de fiets, te voet of met de rolstoel bent. En daarom zorgen we er ook voor dat 
ondermijnende criminaliteit, zoals in de Weimarstraat, wordt teruggedreven. Want je 
bent pas vrij als je gelijke kansen hebt, als er geen barrières in je weg staan en als je je 
veilig voelt.

In 2020 hebben we ons met succes ingezet voor een duurzamere en eerlijkere stad.  
We gaan fors investeren in het opknappen en isoleren van onze huizen, waarbij ook 
mensen met een kleine beurs van meeprofiteren. Ook hebben we met het schuldenplan 
ervoor kunnen zorgen dat schuldhulp laagdrempelig en begripvol wordt aangeboden 
aan de mensen die dat nodig hebben. Daarnaast hebben we ons ingezet voor 
veiligere straten waar niet de auto’s, maar spelende kinderen en fietsers weer de baas 
kunnen zijn. Zo hebben we in een jaar waarin de hele wereld ontwricht werd door 
de coronacrisis, de basis kunnen leggen voor een fijnere toekomst voor iedereen in 
Den Haag.



Den Haag
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2020 was door de coronacrisis voor heel Den Haag een ontzettend moeilijk jaar. 
Scholen moesten hun deuren sluiten, bewoners verloren hun baan en, het allerergst, 
veel stadsgenoten zijn ziek geworden of zelfs overleden aan corona. Een jaar om snel 
te vergeten. Maar we kunnen als stad ook trots zijn op al die bewoners die zich van 
hun beste kant lieten zien. Die omkeken naar hun eenzame buurman of maaltijden 
rondbrachten naar ouderen. En natuurlijk zijn we trots op al die helden in de zorg,  
die keihard hebben geknokt om het virus te bestrijden. Zij verdienen alle lof!

De coronacrisis had een ongekende impact op Den Haag en al haar bewoners. Met de 
héle stad probeerden we door de crisis te komen. Dat betekende ook dat we de klappen 
van de coronacrisis goed moesten opvangen. We zijn heel blij dat we alles op alles 
hebben kunnen zetten om de lokale economie draaiende en zoveel bewoners aan het 
werk te houden. Dat we zoveel mogelijk kinderen gelijke kansen op goed onderwijs 
hebben kunnen bieden en dat we zijn doorgegaan met betaalbaar bouwen om zo 
de woningnood te bestrijden. Zo zijn we op een eerlijke en sociale manier door 2020 
gekomen. 

Echt trots zijn we op ons duurzame isolatiefonds. Dankzij een CDAmotie kunnen 
Hagenaars en Hagenezen straks gemakkelijk geld lenen om hun huis te gaan 
isoleren. Wat ons betreft kiest de gemeente dan ook niet voor dure en onzekere 
klimaatexperimenten, maar zet het vol in op de bewezen en effectieve stappen op weg 
naar een duurzame stad. Het isoleren van woningen is zo’n bewezen en effectieve stap. 
Ons isolatiefonds zorgt er bovendien voor dat inwoners van Den Haag zélf eenvoudig 
aan de slag kunnen gaan met verduurzaming. Geen dure plannenmakerij van de 
overheid, maar de Haagse samenleving die werkt aan duurzaamheid!

Veiligheid is voor ons heel belangrijk. Drugscriminaliteit en overlast van coffeeshops 
willen we hard aanpakken, net als relschoppers en mensonterende toestanden in de 
prostitutie. Ook zetten we ons in voor veel meer woningbouw, zodat mensen uit de 
middengroepen in onze stad willen (blijven) wonen. Bijbouwen die gezinswoningen, 
gezinsappartementen en huizen in de middenhuur! Als derde vragen we aandacht voor 
normen en waarden en vertrouwen op de kracht van de samenleving. Overall gezien 
is het vormen van een betrouwbaar stadsbestuur van groots belang. Onze wethouder 
Hilbert Bredemeijer en de fractie onder leiding van Kavish Partiman leveren daar een 
sterke bijdrage aan.
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2020 was het jaar van Black Lives Matters! De Haagse Stadspartij is trots op de 
verschillende krachtige demonstraties die in Den Haag zijn georganiseerd (en Nederland 
heeft laten zien hoe je demonstreert rekening houdend met coronabeperkingen).  
We zijn blij dat er nu definitief een punt is gezet achter de discussie over zwarte piet en 
de gemeente hier geen enkele steun meer aan verleent, en trots op de stappen die zijn 
gezet om institutioneel racisme aan te pakken. Zwijgen is geen optie!

2020 stond in het teken van een ziekte die van dieren op mensen is overgesprongen: 
een zoönose. We maken het deze ziekten makkelijk door de manier waarop we met 
dieren omgaan. Dicht op elkaar gepropt op een “versmarkt” in Wuhan, of in een 
megastal in Oss. Onze omgang met dieren is geen toeval, maar het gevolg van een 
wereldwijde cultuur waarin de mens centraal staat. Een andere kijk op dieren kan 
gelukkig dicht bij huis beginnen. In Den Haag zette onze partij de aanzet voor een beter 
dierenwelzijnsbeleid. Met 113 concrete voorstellen is onze Nota Dierenwelzijn een echte 
dierenwelzijnsbijbel.
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De PVV is de enige rechtse partij die nog over is in de gemeenteraad. Dag in dag uit 
knokken we voor meer veiligheid, minder islam, betere zorg en lagere belastingen.  
Zo hebben we dit jaar tal van voorstellen gedaan voor een Haagser Den Haag.  
Denk aan het sluiten van de As Soennah moskee, het stoppen met geldverslindende 
duurzaamheidsprojecten, het bedelverbod uitbreiden en handhaven, een zero tolerance 
beleid richting reljeugd, en de honderden miljoenen euro’s Enecogelden teruggeven aan 
de Haagse bevolking. Vaak stuiten we op tegenstand, maar die tegenstand deert ons 
niet. Alleen dode vissen zwemmen met de stroom mee.

Den Haag is vol. Meer dan de helft van de Haagse bevolking allochtoon. Velen van hen 
kansarm. Vanwege buitenlandse migratie komen er jaarlijks 7.250 nieuwe allochtonen 
bij in Den Haag. Tegelijkertijd verdwijnen er jaarlijks 1.250 oorspronkelijke bewoners. 
Waar moeten al die nieuwelingen gaan wonen? Hoe moeten zij zich door de stad gaan 
bewegen? Er is nu al geen woning meer te krijgen voor de huidige generatie Hagenaars. 
De wegen, trams en bussen zijn nu al bomvol.

De PVV is de enige partij die de bevolkingsgroei niet aanneemt als voldongen feit, maar 
maatregelen wil om die zoveel mogelijk tegen te gaan.

Als fractie zijn we trots dat ons initiatiefvoorstel Schoon Den Haag is meegenomen in 
het actieplan van de wethouder. Hiermee worden de ORAC’s vaker opgehaald en zal er 
meer toezicht komen op vervuiling.

Het feit dat integriteitskwesties vaker aan bod kwamen tijdens vergaderingen vonden 
wij erg belangrijk. Al jaren werd er gesproken over gesjoemel, maar het kwam nooit ter 
sprake bij vergadering. Nou is het uiteindelijk een punt wat wordt opgepakt.
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In 2020 is het initiatiefvoorstel ‘Laat ’t leefbaar, verminder verkamering’ van de 
ChristenUnie/SGP aangenomen in de Haagse raad. Hiermee wordt het veel moeilijker 
voor beleggers om huizen op te kopen, te vertimmeren tot hokjes en deze kamers 
te verhuren. De maatregelen dragen bij aan leefbare wijken en geven starters 
op de woningmarkt meer kans. Daarnaast heeft de ChristenUnie/SGP met een 
initiatiefvoorstel gezorgd voor een verbod op het gebruik van lachgas en de verkoop 
ervan op straat. Onder andere door deze voorstellen dragen we bij aan een leefbare stad 
voor iedereen.

De coronacrisis heeft het afgelopen jaar diepe wonden geslagen, ook in onze stad. 
De ChristenUnie/SGP heeft ervoor geknokt om de pijn te verzachten. Zo heeft de 
ChristenUnie/SGP gezorgd voor betere voorlichting over de coronamaatregelen – ook 
in andere talen – een adempauze voor mensen met schulden bij de gemeente en 
mondkapjes voor minima. En we blijven ons natuurlijk inzetten voor het inlopen van 
onderwijsachterstanden, werk en betaalbare woningen.

Zolang Den Haag een stad is waar armoede sterk geconcentreerd is in bepaalde wijken 
zal de SP zich blijven verzetten tegen deze tweedeling. Nu worden er vooral dure 
woningen toegevoegd in de minder rijke wijken, in plaats van betaalbare woningen in 
dure wijken. Daarnaast buigt het stadsbestuur nog te vaak voor projectontwikkelaars 
die hun woningen niet langdurig betaalbaar willen houden. Dit gebeurde het afgelopen 
jaar bijvoorbeeld bij bouwplannen voor de Binckhorst en bij Den Haag Centraal.  
De SP dwong in de raad af dat er in de Binckhorst minstens 62 extra sociale 
huurwoningen moeten worden toegevoegd, om deze tegenvaller te compenseren.
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Het jaar 2020 stond in teken van de coronacrisis en heeft zo zijn effecten gehad op de 
politiek. Ondanks de beperkingen is NIDA ook in 2020 onverminderd actief geweest 
om de stem van onze burgers te laten horen in de politieke arena op tal van dossiers. 
Ook hebben wij veel burgers kunnen helpen met hulpvragen. Een van de zaken waar 
wij het meest trots op zijn is dat wij een rol hebben kunnen spelen voor vier gezinnen 
die vanwege een conflict hun zelfbouwkavels dreigden kwijt te raken. Daar hebben wij 
een stokje voor kunnen steken en hopelijk kunnen zij binnenkort hun droomhuis in de 
Schilderswijk afbouwen.

In 2020 hebben wij wederom kunnen zien dat NIDA niet alleen maar roept, maar ook 
effectief is. In 2020 zijn 19 moties aangenomen van NIDA. Het is mooi om te zien dat 
eerder aangenomen voorstellen van NIDA tot uitwerking zijn gekomen in het jaar 2020. 
Zo is dankzij NIDA werk gemaakt van een inclusieve speeltuin voor kinderen met een 
beperking. Met dank aan de inzet van onze fractievertegenwoordiger Asma Halusi.  
Zo kunnen kinderen met en zonder beperking samen spelen. Ook kregen wij mee dat er 
werk wordt gemaakt van een tweede inclusieve speeltuin. NIDA blijft zich onverminderd 
inzetten voor toegankelijkheid.

In 2020 was het tijdens het begin van de Coronacrisis van groot belang dat overleden 
mensen die normaal gesproken worden gerepatrieerd naar het land van herkomst, 
konden worden begraven in Den Haag. Vooral Hagenaars van Marokkaanse komaf, 
ondervonden grote problemen omdat Marokko de grenzen had gesloten voor de 
repatriatie van overledenen. Een oplossing werd gevonden in het opzetten van een lobby 
voor meer begraafplaatsen en het aanbieden van tijdelijke graven, zodat overledenen 
later alsnog konden worden vervoerd naar het land van herkomst. Inmiddels zijn er, 
mede dankzij de lobby van de Partij van de Eenheid, meerdere begraafplaatsen 
gerealiseerd in het hele land.

Frans Hoijnck van Papendrecht zat in 2020 in de gemeenteraad namens 50PLUS, 
Partij voor de Toekomst en Fractie Hoijnck. Sinds 1 januari 2021 heeft hij zich 
aangesloten bij Hart voor Den Haag/Groep de Mos.
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De stad vertelt
De gemeenteraad is er voor de stad.  
Maar af en toe komt de stad ook naar de 
gemeenteraad toe. Twee mensen die 
wonen of studeren in Den Haag en het 
afgelopen jaar te maken kregen met de 
Haagse gemeenteraad vertellen over 
hun ervaringen.



20

“ Mensen zijn vaak sceptisch 
over de politiek, maar wij 
hebben ervaren hoe het 
systeem hoort te werken.”

Interview inspreker 
Zonnegaarde

Ellen van 
Zomeren 

Ellen van Zomeren sprak in 2020 namens 
tuiniersvereniging Zonnegaarde.  
De vereniging maakte bezwaar tegen 
plannen van de gemeente om een fietspad 
aan te leggen, dwars door hun volkstuintjes. 
Dat leek mevrouw van Zomeren geen 
goed idee en daarom zocht ze samen met 
andere tuiniers contact met de gemeente. 

“De plannen om een nieuw fietspad aan 
te leggen, dwars door onze volkstuinen en 
bijenweides, zagen wij niet zitten.  
Dat vonden wij zonde en in strijd met de 
ideeën van de gemeente om juist in te 
zetten op een betere ecologie in Den Haag. 
Met een aantal mensen van de vereniging 
hebben wij het plan van de gemeente 
goed doorgenomen en besproken. 
Aanvankelijk waren wij best boos en 
verontwaardigd. Het plan leek van achter 
een bureau getekend, zonder rekening te 
houden met de praktijk. Maar wij 

realiseerden ons dat wij maar beter 
welwillend konden zijn. Als wij met een 
beter plan zouden komen, kon het 
misschien nog veranderd worden.

Van de zomer vierde onze vereniging haar 
50jarig bestaan. Het leek ons goed om 
ook politici uit te nodigen, zodat wij eens 
met ze in gesprek konden. Een paar raads
leden en fractiemedewerkers kwamen 
naar het jubileum en toen hebben wij ons 
probleem voorgelegd. 
Al vrij snel werd duidelijk dat het aan
leggen van het fietspad inderdaad anders 
kon. Er waren bijvoorbeeld al andere 
fietspaden in de buurt.  
Zonnegaarde is hierna in gesprek gebleven 
met de projectleider en de gemeenteraad 
over de besluitvorming. 

De raadsleden zijn er serieus mee aan de 
slag gegaan. Zij weten natuurlijk hoe alle 
processen lopen. Ik wist bijvoorbeeld niet 
hoe het precies werkt met moties. 
Maar andersom kunnen volksvertegen
woordigers ook niet alles zien, en daar 
hebben wij ze graag bij geholpen.

Mensen zijn vaak sceptisch over de 
politiek, maar wij hebben ervaren hoe het 
systeem hoort te werken. Uiteindelijk is er 
een betere oplossing gevonden voor het 
fietspad en daar waren wij erg blij mee.”
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voor zwemles worden 
door corona alleen 
maar groter.”

Burgerinitiatief  
Zwembad Laak

Fatiha Chokoud

Fatiha Chokoud diende vorig jaar een burger
initiatief in om een zwembad te realiseren 
in Laak. Er zijn namelijk lange wachtrijen 
voor zwemles en daar wilde zij, samen met 

buurtbewoners, een oplossing voor vinden.
“Het idee voor een zwembad ontstond al 
jaren terug. Vaak hoorde ik geluiden van de 
jeugd en ouders over zwemmen. Bovendien 
zijn er lange wachtlijsten voor de zwemles 
en die worden door corona alleen maar groter. 
Een buurvrouw gaf aan dat haar verteld 
werd dat er wel tweehonderd kinderen voor 
haar kind op de wachtlijst stonden. 

Een duidelijk probleem dus, want iedereen 
moet leren zwemmen. Maar er wordt nog te 
weinig aan gedaan, vinden we.

Sinds een tijdje staat een oud schoolgebouw 
aan de Ketelstraat leeg. Er werden initiatieven 
ingediend over wat er in het lege gebouw 
moest komen. Dit zagen we als een mooie 
kans om het zwembad te realiseren.  
Samen met buurtgenoten bedachten we het 
idee om een burgerinitiatief te starten,  
maar we wisten nog niet precies hoe dit 
werkte. Na wat bruikbare hulp van de griffie, 
konden we aan de slag met het verzamelen 
van de benodigde 1000 handtekeningen. 
Kinderen, moeders, iedereen hielp mee met 
het verzamelen van handtekeningen.  

Maar toen we ze indienden bleek bij een aantal 
wat gegevens te ontbreken, waardoor ze 
ongeldig waren. Dus zijn we verdergegaan met 
verzamelen. Door de verscherpte coronamaat
regelen was dit nu helaas een stuk lastiger. 
Uiteindelijk heb ik de actie stopgezet, omdat de 
besmettingsgraad in Nederland verder opliep 
en ik het niet langer verantwoord vond om 
door te gaan. Gelukkig hadden we op dat 
moment al 1600 handtekeningen, die ik 
handmatig heb gescand.

Het was een hele klus, maar nu we genoeg 
geldige handtekeningen hadden, mocht ik 
mijn iniatief toelichten in de commissiever
gadering. Het voelde wat onwennig en ik was 
pas laat aan de beurt. Toen ik tijdens een 
raadsvergadering voor de tweede keer mijn 
initiatief mocht toelichten, wist ik beter wat ik 
kon verwachten. In de tussentijd had een 
aantal partijen ons benaderd om het probleem 
te bespreken. Daarna hebben zij moties 
ingediend om het zwemlesprobleem aan te 
pakken. Een van deze moties is aangenomen. 

Er moet een oplossing worden gevonden 
voor het probleem. Alleen weten we nog niet 
precies hoe. We hopen erg dat de wethouder 
die hierover gaat ons tegemoetkomt met 
feedback, want we hebben nog vragen over 
een te vinden oplossing. Ik hoop dat onze 
moeite niet voor niets geweest is, want dan 
worden de problemen groter.”
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Nieuwe burgemeester: Jan van Zanen

In 2020 heeft Den Haag een nieuwe burgemeester gekregen en de 
gemeenteraad daarmee een nieuwe voorzitter. Jan van Zanen is tijdens een 
buitengewone raadsvergadering op 1 juli 2020 geïnstalleerd als nieuwe 
burgemeester van Den Haag. Hij is benoemd voor een periode van zes jaar. 
Hij volgde daarmee Johan Remkes op als waarnemend burgemeester.
De gemeenteraad heeft voor hem gekozen vanwege zijn ervaring en 
bekwaamheid op het gebied van openbare orde en veiligheid en integriteit. 
De raad ziet in hem een ervaren, krachtige burgemeester en een verbinder 
die past bij een diverse stad als Den Haag.

Benoemingsprocedure

De gemeenteraad speelt een belangrijke rol bij de benoeming van 
een burgemeester. De raad stelt een conceptprofielschets op met 
inbreng van inwoners van Den Haag. De gemeenteraad stelt de 
profielschets van de burgemeester hierna vast tijdens een openbare 
vergadering met de commissaris van de Koning en stelt ook een 
vertrouwenscommissie in. De vertrouwenscommissie, bestaande 
uit 7 raadsleden en een adviseur vanuit het college, heeft de aan
beveling tot benoeming van de burgemeester voorbereid en deed de 
voordracht van twee kandidaten aan de gemeenteraad.

De besloten vergadering van de gemeente over de benoeming van 
de nieuwe burgemeester was op donderdag 28 mei 2020.  
Vanwege de coronamaatregelen vond de vergadering plaats in 
Theater Diligentia. Tijdens deze vergadering werd het verslag van 
bevindingen van de vertrouwenscommissie met de concept 
aanbeveling benoeming burgemeester besproken. Hierna werd er 
in beslotenheid gestemd.
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De vertrouwenscommissie bestond uit:
1. De heer Van der Helm (voorzitter)
2. De heer Dubbelaar
3. Mevrouw Özmen
4. Mevrouw Vavier
5. Mevrouw Tseggai
6. De heer Wijsmuller
7. De heer Smit
Wethouder Bruines was adviseur van de 
commissie.
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Presidium Het presidium is het dagelijks bestuur van de raad en heeft tot taak 
de agenda van de raadsvergadering voor te bereiden. Het houdt zich 
ook bezig met zaken van organisatorische en facilitaire aard die de 
gehele raad aangaan. Het geeft vanuit de raad sturing aan de griffie, 
de ambtelijke ondersteuning van de gemeenteraad.  
Het presidium is in 2020 van vijf naar zeven leden uitgebreid,  
allen leden van de raad. De griffier is de secretaris van het presidium.  
De burgemeester heeft een doorlopende uitnodiging voor de 
bijeenkomsten van het presidium.

Chris van der Helm,  
voorzitter (VVD)

Ralf Sluijs  
(Hart voor Den Haag/Groep de Mos)

Janneke Holman  
(PvdA)

Dennis Groenewold  
(D66)

Peter Bos  
(Haagse Stadspartij)

Robert Barker  
(Partij voor de Dieren)

Pieter Grinwis  
(ChristenUnie/SGP)
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College burgemeester en wethouders

Jan van Zanen
Burgemeester en voorzitter van de 
gemeenteraad.

Anne Mulder
Wethouder Financiën, Stadsontwikkeling, 
 stadsdeel Scheveningen.

Kavita Parbhudayal
Wethouder Zorg, Jeugd en 
 Volksgezondheid, stadsdeelwethouder 
Leidschenveen-Ypenburg en 
1e loco burgemeester.

Saskia Bruines
Wethouder Economie, Internationaal, 
 Dienstverlening, stadsdeel wethouder 
Haagse Hout en 2e loco burgemeester.

Robert van Asten
Wethouder Mobiliteit en Cultuur, 
stadsdeel wethouder Segbroek.

Liesbeth van Tongeren
Wethouder Duurzaam heid, Milieu, 
 Energietransitie, stadsdeelwethouder Laak 
en 3e locoburgemeester.

Bert van Alphen
Bert van Alphen is wethouder Sociale zaken 
en Werk, stadsdeelwethouder Centrum.

Hilbert Bredemeijer
Wethouder Onderwijs, Sport, Buitenruimte, 
stadsdeelwethouder Loosduinen en 
4e locoburgemeester.

Martijn Balster
Martijn Balster is wethouder Wonen, 
Wijken en Welzijn, stadsdeelwethouder 
Escamp en 5e locoburgemeester.

Veranderingen in de raad

Marije Mostert
Marije was van 16 januari tot en met 16 april 2020 
tijdelijk raadslid namens D66, in verband met het 
zwangerschapsverlof van Hanneke van der Werf.
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De raad en 
commissies in 2020
De Haagse raad telt vijf raadscommissies: 
Bestuur, Leefomgeving, Ruimte, 
Samenleving en de Rekeningencommissie. 
In een raadscommissie vertegenwoordigen 
raadsleden hun fractie bij de behandeling 
van specifieke onderwerpen. Wat speelde er 
bij deze commissies in het afgelopen jaar? 
Hoe vaak hebben ze vergaderd? En hoeveel 
inwoners hebben in de commissies 
ingesproken? 
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Commissie Bestuur

Voorzitter: Erlijn Wenink/Nino Davituliani
De commissie Bestuur vergaderde 28 keer in 2020, er zijn  
5 werkbesprekingen georganiseerd en er zijn twee werk
bezoeken afgelegd.

Er waren 11 Tweeminutendebatten en 3 rondvragen.
30 bewoners, waaronder vertegenwoordigers van organisa
ties, maakten gebruik van het inspreekrecht.

De onderwerpen die in de vergaderingen van de commissie 
aan bod kwamen waren onder meer de profielschets van 
de nieuwe burgemeester, lachgas, het masterplan IT en het 
gemeentelijk inkoopbeleid. Er is regelmatig vergaderd over 
de stand van zaken aanpak corona en integriteit.

De commissie Bestuur hield 5 werkbesprekingen, onder 
meer over algoritmes, prostitutie (samen met de commis
sies Ruimte en Samenleving) en de Staat van de stad.  
Leden van de commissie brachten in februari een werk
bezoek aan Apollo 14 en in september aan het Living Lab in 
Scheveningen.

Commissie Leefomgeving

Voorzitter: Fatima Faïd
In 2020 kwam de commissie Leefomgeving 32 keer bij elkaar 
(fysiek en digitaal). Daarvan waren er 5 werkbesprekingen. 
De werkbesprekingen gingen o.a. over parkeren, twee keer 
over de Leiding door het Midden, geothermie en dierenwel
zijn. De energietransitie was samen met mobiliteit een van 
de grootste onderwerpen in de commissie. Er hebben  
91 mensen gebruik gemaakt van het inspreekrecht.

Onderwerpen die verder regelmatig in de reguliere 
vergaderingen van de commissie terugkwamen, waren 
verkeersveiligheid, de Haagse Markt, afval, grondwater
problematiek, openbaar vervoer, de aanpak van rattenoverlast, 
deelvoertuigen, het Stedelijk Energieplan en de Regionale 
Energiestrategie.

Ook zijn er drie initiatiefvoorstellen besproken:  
“Vistuig aan banden”, over staandwantvissen op  
Scheveningen, “Winkels open fietsers lopen” over de veilig
heid van het winkelend publiek en “Schoon Den Haag”,  
over de aanpak van afvalproblematiek.

Commissie Ruimte

Voorzitter: Janice Roopram
In 2020 is de commissie Ruimte 28 keer bijeengeweest voor 
vergaderingen. Daarnaast heeft de commissie 4 werk
besprekingen gehad. Er zijn twee werkbezoeken afgelegd. 
Eén op uitnodiging van de bewoners van de omgeving van 
de Plesmanweg en de ander was op uitnodiging van de 
wethouder Mobiliteit aan de fietsenkelder aan het  
Koningin Julianaplein.

Bewoners en belanghebbenden hebben 67 keer gebruik 
gemaakt van de mogelijkheid om in te spreken of als 
reclamant een zienswijze toe te lichten. Vooral het  
bestemmingsplan Brasserskade en het plan omtrent de 
Ontmoetingskerk trokken veel insprekers.

Vaak terugkerende agendapunten in de commissie waren 
Den Haag Zuidwest en de kwestie Stikstof en bouwen. 
Andere onderwerpen die meerdere malen terugkwamen 
ter bespreking waren het C.I.D., AMARE, de Binckhorst, 
de Kust Gezond en kwesties betrekken hebbend op 
woningbouwcorporaties.

Openbare orde en veiligheid ZuidwestEnergietransitie

Corona Stikstof en bouwenMobiliteitstransitie

Integriteit CID AmareBinckhorst

Kust Gezond
Woningcorporaties

Leiding door het Midden

Jaarwisseling
Eneco

Verschillende projecten voor de herinrichting 
van openbare ruimte

Schone stad



28

Commissie Samenleving

Voorzitter: Joris Wijsmuller
De commissie Samenleving vergaderde 
in 2020 27 keer. In deze vergaderingen wer
den vier keer een rondvraag aangevraagd en 
acht keer een tweeminutendebat.
Verder zijn er zeven werkbesprekingen 
georganiseerd. Deze gingen onder meer 
over de toegankelijkheid van het openbaar 
vervoer, prostitutie, kansgelijkheid in het 
onderwijs en het meerjarenbeleidsplan 
Kunst en Cultuur.
In 2020 zijn door de commissieleden twee 
werkbezoeken afgelegd. Een fysiek in de stad 
waarin het slavernijverleden centraal stond 

en één digitaal over het welzijnswerk.
De onderwerpen die in de commissie 
Samenleving het vaakst aanbod kwamen 
waren (in willekeurige volgorde):

Rekeningencommissie

Voorzitter: Daniël Scheper
De Rekeningencommissie doet onderzoek naar  
de door het gemeentebestuur opgestelde  
jaarrekening en het gevoerde beheer.  
Het secretariaat van de commissie wordt in 
opdracht van de Griffie uitgevoerd door de 
Accountantsdienst (GAD).

In 2020 heeft het onderzoek naar de  
jaarrekening over 2019 in aangepaste vorm 
plaatsgevonden vanwege onzekerheden als 
gevolg van de coronapandemie. Het onderzoek 
is in eerste instantie beperkt tot de hoofdlijnen 
en was primair gericht op de elementen die 
nodig zijn voor decharge van het college voor 
het gevoerde beheer. De bevindingen zijn na de 
zomer met de wethouders besproken. De basis 
van het financieel beheer is nog steeds op orde 
en in de verslaggeving zijn wederom verbete
ringen gerealiseerd. Belangrijke verbeter punten 
zijn de beheersing van de bedrijfsvoering en de 
daarmee gemoeide kosten, alsmede de
naleving van rechtmatigheidseisen en de 
verantwoording daarover. Ook is aandacht nodig 
voor een goede risicobeheersing, onder meer bij 
grote projecten. 

In opdracht van de Rekeningencommissie is 
in 2020 een audit uitgevoerd naar de  
verantwoording van indicatoren in de 
jaarrekening.

   Meerjarenbeleidsplan  
Kunst en Cultuur 

Ontwikkelingen 
rondom het HMC

Maatschappelijke Opvang

Prostitutienota

Jeugd en WMO

https://www.denhaag.nl/nl/bestuur-en-organisatie/gemeenteraad/rekeningencommissie.htm
https://denhaag.raadsinformatie.nl/modules/13/Overige%20bestuurlijke%20stukken/574658
https://denhaag.raadsinformatie.nl/modules/13/Overige%20bestuurlijke%20stukken/585179
https://denhaag.raadsinformatie.nl/modules/13/Overige%20bestuurlijke%20stukken/626396


De raad in cijfers 
Raad
• Vergaderingen gemeenteraad: 20
• Gemiddelde vergaderduur 6 uur en 45 minuten
• Raadsvoorstellen: 126
• Aantal insprekers in de raad: 138
• Ingediende burgerinitiatieven: 1

Instrumenten gemeenteraad
• Initiatiefvoorstellen: 25 ingediend
• Schriftelijke vragen: 651
• Ingediende amendementen: 49
•  Aangenomen amendementen: 20
•  Ingediende moties: 788
•  Aangenomen moties: 361
• Ingediende moties per begroting: 200
• Aangenomen moties per begroting: 82
• Mondelinge vragen: 0
• Tweeminutendebatten:0
•  Interpellaties: 0
•  Actualiteitendebatten: 1
•  Afronding commissiedebatten: 53

Raadscommissies
•  Raadscommissievergaderingen: 107
•  Werkbezoeken/werkvergaderingen raadscommissies: 22
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Raad in de Stad
De gemeenteraad neemt belangrijke beslis
singen over de stad en vertegenwoordigt alle 
inwoners van Den Haag. Dit werk kunnen 
de raadsleden niet zonder inbreng uit de 
stad. Eind 2018 heeft de raad besloten om 
bijeenkomsten in de stad te organiseren,  
genaamd Raad in de Stad. Met Raad in de 
Stad gaat de gemeenteraad de komende 
jaren langs alle stadsdelen in Den Haag om 
in gesprek te gaan met bewoners om te 
horen wat er leeft in het stadsdeel.

Laak 
Ruim 90 bewoners en ondernemers uit Laak 
spraken woensdagavond 22 januari in de 
Haagse Hogeschool met gemeenteraadsleden 
tijdens de tweede editie van Raad in de Stad. 
Deelnemers kwamen met verschillende 
ideeën om Laak nog leuker te maken,  
zoals ideeën voor meer verbinding,  
leefbaarheid en veiligheid in het stadsdeel. 
De ideeën zijn gepresenteerd aan alle 
aanwezigen. Raadslid Janice Roopman was 
voorzitter tijdens deze bijeenkomst.
Het voornemen was om in 2020 meerdere 
stadsdelen langs te gaan. Vanwege de 
coronacrisis was dit helaas niet mogelijk.
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Communicatie
In 2020 werden de reguliere communicatiemiddelen ingezet, zoals de 
website, de Stadskrant en social media. Het aantal volgers op Twitter, 
Facebook en Instagram nam flink toe. Ook werden verschillende 
evenementen georganiseerd om inwoners meer te betrekken bij het werk 
van de gemeenteraad.

Gast van de raad
Iedere raadsvergadering krijgen inwoners als 
‘Gast van de raad’ een inkijkje in het werk van 
de gemeenteraad. De burgemeester nodigt 
per brief willekeurig inwoners van Den Haag 
uit om Gast van de raad te zijn. Ook via 
Facebook, Instagram, Twitter en de site van 
de gemeente Den Haag worden Hagenaars 
uitgenodigd. In januari en februari kregen 
Gasten van de raad een presentatie van 
raadsleden over de werking van de lokale 
politiek. Vanwege de coronamaatregelen 
vergaderde de gemeenteraad het grootste 
deel van 2020 zonder publiek. In juni was de 
eerste digitale Gast van de raad.

Raad en Daad
Raad en Daad Den Haag is een samen
werkingsproject van het Haags Historisch 
Museum, ProDemos, Centrum 16•22 en 
de griffie van de gemeenteraad Den Haag. 
Doel van dit project is dat elke Haagse 
basisschoolleerling een keer in de raadzaal 

is geweest en hoort hoe gemeentepolitiek in 
z’n werk gaat. In 2019 hebben verschillende 
scholen gebruik gemaakt van het lespro
gramma. Onderdeel van het lesprogramma 
is een ontmoeting met raadsleden. In 2020 
gebeurde deze ontmoeting grotendeels 
digitaal. Leerlingen hadden vragen als “Wie 
is de baas in de stad?”, “Waarom wilde jij 
de politiek in?” en “Val je wel eens in slaap 
tijdens een vergadering?”. Daarna debatteer
den de leerlingen met elkaar over de stelling 
“De vreugdevuren van Scheveningen en 
Duindorp moeten verboden worden”.

#raad070indestad
In 2020 vervolgde de fotoserie #raad070in
destad op Facebook, Twitter en Instagram. 
Iedere week vertelt een raadslid wat zijn of 
haar favoriete plek is in Den Haag. Van Laak
haven tot Villa Ockenburgh en van Kijkduin 
tot het Wateringseveld: veel verschillende 
plekken in de stad passeren de revue.
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De griffie
De raad krijgt ondersteuning van de medewerkers van de griffie. De griffie 
bereidt de vergaderingen voor, stuurt alle raadsvoorstellen en andere 
ingekomen stukken rond en zorgt ervoor dat de vergaderingen goed verlopen. 
De griffier geeft leiding aan de griffie, is eerste adviseur van de gemeenteraad en 
ondersteunt de burgemeester in zijn rol als voorzitter van de raad. 

Lilianne Blankwaard-Rombouts 
Griffier

Jaap van Oeveren 
Plaatsvervangend griffier

Neeltje Otto 
Coördinator Bedrijfsbureau Griffie

Veronie Smeulders 
Coördinator raads en commissiezaken

Linda van Maanen 
Coördinator raads en commissiezaken

Jolanda van der Salm 
Sr. medewerker raads en 
commissie zaken

Sharita Marapin 
Medewerker raads en commissiezaken

Carla van der Woude 
Secretaris commissie Bestuur

Dinah Marijanan 
Secretaris commissie Bestuur

Kirsten Büchner 
Secretaris commissie Leefomgeving

Mirela Nistor Aioanei 
Secretaris commissie Leefomgeving

Kees Stassen 
Secretaris commissie Ruimte

Sushil Goedan 
Secretaris commissie Ruimte

Joost Kempers 
Secretaris commissie Samenleving

Zaineb Somra 
Secretaris commissie Samenleving

Jorrit van Steijn* 
Secretaris commissie Samenleving

Claudia Buitenhek 
Raadsvoorlichter

Rocelle van der Kemp** 
Raadsvoorlichter

Lars de Groot *** 
Raadsvoorlichter

* Werkzaam bij de griffie tot mei 2020.

** Werkzaam bij de griffie tot oktober 2020.

*** Werkzaam bij de griffie sinds december 2020.
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